
اصناف پشت استیضاح »طیب نیا«؟
صدای بلند تر از وزن اصناف در بهارستان

ماجرای کارت زرد ســوم علی طیب نیا وزیر اقتصاد روحانی 
حاشیه های خاص خود را به دنبال آورده است. در حالی که 
وزیر اقتصاد هفته گذشته سومین کارت زرد خود را از مجلس 
دریافت کرد، موضوع استیضاح وی از سوی برخی نمایندگان 
مخالف دولت در بهارستان پیگیری میشود و از سوی دیگر 
بسیاری از نمایندگان مخالف استیضاح طیب نیا، در مقابل 
این شــرایط موضع گیری کرده اند. کارت زرد سوم در حالی 
از سوی مجلس به طیب نیا نشان داده شد که نمایندگان از 
توضیحات وی پیرامون موضوع مالیات و واردات قانع نشدند. 
در حالی که طیب نیا با توضیحات مفصل پیرامون وضعیت 
اخذ مالیات و بهبــود درآمدهای مالیاتی دولت نتوانســت 
مهرداد بذرپاش نماینده منتقد دولت در بهارســتان را قانع 
کند، رای مخالف 110 تن از نمایندگان منجر به آن شد که 
نهایتا وزیر اقتصاد سه کارته شده و اکنون موضوع استیضاح 

وی در مجلس شورای اسلامی مطرح شود.

فشار برای استیضاح وزیر اقتصاد از چه سمتی 
است؟

موضوع درآمدهای مالیاتی کشــور، موضوعی اســت که 
اکنون برای مدت زمانی مدید در بحثو چالش افتاده است. 
قطع وابستگی درآمد دولت به نفت اساسا از چند مسیر مورد 
توجه بوده است که مهمترین آن افزایش درآمدهای مالیاتی 
بوده است. بر همین اساس مجلص طی مصوبه ای دولت را 
مکلف به سر و سامان دادن به بخش مالیات کشور و افزایش 
درآمدهای مالیاتی و شفاف سازی ساختار مالیاتی کشور کرد. 
بر همین اســاس برنامه وزارت اقتصاد برای افزایش درآمد 
هــای مالیاتی در دســتور کار قرار گرفــت و آنگونه که خود 
طیب نیا در مجلس و در پاسخ به سوال بذرپاش عنوان کرد 
هدف این طرح این اســت که درآمد کافی برای تأمین مالی 
هزینه هــای جاری دولت فراهم کند. طیب نیــا با ارائه آمار 

شــفاف اعلام کرد: درآمدهای مالیاتی در این سال – سال 
93 - 71 هزار میلیارد تومان بود که نسبت به بودجه مصوب 
101 درصد محقق شــد و نسبت به سال 92، 43.6 درصد 
افزایش یافت. درآمدهای گمرکی 66 درصد نسبت به سال 
قبل افزایش یافت و مالیات هم 40 درصد نســبت به سال 
قبل افزایش و حدود 97 درصد میزان مصوب محقق شد. در 
سال 93، 36 درصد منابع دولت از نفت و 41 درصد از مالیات 
تأمین شد که این نشانه تحقق سیاست های ماست و نشان 
می دهد میزان وابستگی دولت به درآمدهای نفتی کاهش 
یافته اســت. وی در ادامه با اشاره به میزان افزایش مالیات 
های مشاغل و برآوردی از نســبت پرداخت مالیات حقوق 
بگیران به صاحبان مشاغل آمارهای دقیقی نیز از این حوزه 
ارائه کرد اما در نهایت همه این آمارها و ارقام شفاف منجر به 
آن نشد که بذرپاش و نمایندگان مخالف دولت و وزیر اقتصاد 
از پاسخ وی قانع شوند و در نهایت وزیر اقتصاد کارت زرد سوم 
را نیز دریافت کرد. اما سوال اینجا است که چرا نمایندگان با 
ارائه آمارهای دقیق از سوی وزیر اقتصاد باز هم قانع نشدند. 
طی روزهای اخیر یک موضوع اساســی و چالشــی در بین 
افکار عمومی و رســانه ها به جریان افتاده اســت، مبنی بر 
اینکه اصناف پشت استیضاح وزیر اقتصاد هستند. افزایش 
مالیات این بخش منجر به نارضایتی شدید آنها شده است و 
در نتیجه با استفاده از اهرم های خود چه در بهارستان و چه 
در سایر بخش های دیگر از ساختار سیاسی و قانونی فشار 
لازم را وارد کرده و موفق شــدند تا وزیر اقتصاد را – که برنامه 
های اساسی برای افزایش مالیات و شفافیت مالیاتی اصناف 

داشته و دارد – تا مرز استیضاح به پیش ببرند.

عقب نشینی دولت در اخذ مالیات از اصناف
این موضوع زمانی روشن تر و مشخص میشود که به سخنان 
هفته قبل خسورتاج قائم مقام وزیر صنعت توجه کنیم. وی در 

سومین اجلاس دور ششم اتاق اصناف ایران صراحتا بیان 
کرد: با رئیس ســازمان امور مالیاتی صحبت کرده ایم و من 
هم موافق افزایش دریافت مالیات از اصناف نیســتم که در 

این موضوع باید تجدیدنظر شود.
این رویکرد وزارت صنعت به مماشــات مالیاتی با اصناف به 
خوبی نشان میدهد که شاید فشارهای مضاعف این قشر بر 
بدنه دولت و استفاده از موقعیت برخی از نمایندگان مخالف 
دولت همچون بذرپاش در بهارســتان – که از هر موقعیتی 
برای انتقاد و تحت فشار قرار دادن دولت استفاده میکنند – 
منجر به آن شده است که معتمد ترین وزیر در ساختار سیاسی 

کشور بعد از انقلاب، اینگونه تا پای استیضاح پیش رود.
طیب نیا در جریان طرح ســوال در مجلس بــه موارد قابل 
توجهی اشــاره کرد. وی بیان کرد: طی سال های 81 تا 94 
درآمد مالیاتی مشاغل به طور متوسط سالانه 17.2 درصد 
افزایش یافت. این در حالی است که مالیات حقوق بگیران 
و کارمنــدان در این مدت ســالانه 26.3 درصــد مالیات 
اشخاص حقوقی 24.6 درصد و مالیاتهای مستقیم 23.7 
درصد و مالیات بر کالاهــا و خدمات 34.6 درصد افزایش 
یافته اســت که معنای آن این است که رشد مالیات بخش 
مشاغل به مراتب از سایر بخش ها کمتر بوده است. بر همین 
اســاس طیب نیا با ارائه آماری دقیق و شفاف اشاره کرد: در 
4 ماه اول ســال 94 نسبت مالیات مشــاغل به کل مالیات 
وصولی 6 درصد و نسبت به مالیات های مستقیم 9 درصد 
و نسبت به کل مالیات ها 18 درصد بوده است. یعنی دولت 

از حقوق بگیران دو برابر مشاغل مالیات اخذ کرده است.
وی سپس توضیح داد: مجموعه این موارد نشان می دهد که 
بخش مشاغل طی سال های گذشته مشمول مالیاتی با نرخ 
به مراتب کمتر از سایر پایه های مالیاتی بوده است. در حالیکه 
رشد عمومی مالیات مشاغل نسبت به سایر بخش ها کمتر 
بوده اســت در بعضی موارد به علت استقرار نظام اطلاعات 

مالیاتی و عملکرد مطلوب سیستم جامع مالیاتی توانسته ایم 
به درآمدهای واقعی برخی از مؤدیان که از پرداخت مالیات 
فرار می کردند دسترسی یابیم. بنابراین در موارد خاص رشد 
قابل ملاحظه ای را داشــتیم. و گویا همین موضوع بود که 
در نهایت منجر به گرفتن کارت زرد سوم طیب نیا از مجلس 
شد. شمشــیر از رو بســته وزارت اقتصاد برای جلوگیری از 
فرار مالیاتی اصناف و شفاف ســازی درآمد های آنها منجر 
به احتمال زیاد آن چیزی است که منجر به آن شده تا کلید 
استیضاح طیب نیا در قفل بچرخد و فشار اصناف با استفاده 
از اهرم های سیاسی خود، بیش از وزن واقعی آنها در ساختار 

سیاسی کشور تاثیر گذار شده است. 
شاهد همه اینها ســخنان مهرداد بذرپاش، نماینده سوال 
کادمیک ترین و  کننده از طیب نیا و عامل کارت زرد سوم به آ
به اذعان بسیاری از با سواد ترین وزیران دولت، است. وی در 

طرح سوال خود به صراحت در جایی بیان کرد:
اغلب نمایندگان مجلس امروز به دلیل اقدامات غلط در حوزه 
مالیات با مردم حوزه های انتخابیه خود درگیرند. بنده چند روز 
پیش در یــک خیاطی طی گفت وگو با صاحب مغازه متوجه 
شدم که آن مغازه افزایش 600درصدی مالیات داشته است، 
آن مغازه دار از من می پرســید آقای بذرپــاش مگر ما چقدر 
افزایش درآمد داشــته ایم که به این میزان مالیات افزایش 
پیدا کرده است؟ به خوبی مشخص است که منویات سیاسی 
نمایندگان مخالف دولت برای کسب رای در انتخابات پیش 
روی مجلس با منویات اقتصادی اصناف در یک جا به هم گره 
خورده است و منجر به آن شده که طیب نیا اکنون در معرض 
خطر استیضاح قرار بگیرد. و چناتچه مجلس به استیضاح 
وزیر اقتصاد رای دهد، یکی از شــگفت ترین اتفاقات تاریخ 
مجلس رقم میخورد. چرا که مجلس وزیری را از کار بر کنار 
میکند که خود بالاتریــن رای اعتمــاد در تاریخ جمهوری 

اسلامی را به وی داده است.

فساد گسترده در جریان واردات خودرو
رئیــس هیئت تحقیــق و تفحص از 
صنعت خودرو گفــت: اولویت دادن 
به ورود خودروهــای لوکس در زمان 
نیاز کشــور بــه دارو حاکــی از وجود 
روابط نادرســت اســت. علــی علیلو 
درباره وجود رانــت در واردات خودرو 
اظهار کرد: رانتی که در بحث واردات 

خودرو وجود دارد، موجب فساد مالی می شود. وجود این 
انحصار، زمینه ساز ورود پول های کثیف است. به حامیان 
این روند نا بهنجار توصیه می کنیم که رویه بد و غلط خود را 
کنار بگذارند. وی افزود: اولویت دادن به ورود خودروهای 
لوکس در زمانی که کشور نیاز مبرم به دارو دارد، مورد نقدو 
محل اشکال بوده و نشانه رانتی است که پشت آن روابط 
نادرست و نامناســب وجود دارد. علیلو با تأکید بر این که 
بسیاری از واردات خودرو به اسم CKD و با سوء استفاده از 

تعرفه این روش انجام می شود، اعلام 
کــرد: در واقع واردکننــدگان با رانت 
خاص و با این اسم وتعرفه آن، خودرو 
وارد می کنند و نظــارت دولت نیز در 
این ارتباط بسیار پایین است. علیلو در 
پایان با تأکید بر این که گزارش مجلس 
از تحقیق و تفحــص در روند واردات 
خودرو طی سال های اخیر از فساد گسترده در این جریان 
پرده برداشته، خاطرنشان کرد: برخی افراد در جریان تب 
و تاب ناشی از توافقات هسته ای به دنبال ماهی گرفتن از 
آب گل آلود هستند. گفتنی است واردات خودرو به روش 
CKD به معنای ورود قطعات بصورت جداســت که در 
داخل به خودرو تبدیل می شود واردات به روش CKD با 
تعرفه بسیار پایین تر از خودروی کامل صورت می گیرد و 

نوعی دورزدن تعرفه واردات خودرو است.

دو هزار خلبان ایرانی مسافر کشی می کنند
کارشناس حمل ونقل هوایی با انتقاد 
از این که بخش هواپیمایی کشــوری 
متولــی نــدارد، گفــت: هم اکنون 
2000 خلبان جوان کشور به عنوان 
ســرمایه های آینده ایــن مملکت یا 
خانه نشــین شــده اند یا در آژانس ها 
کار می کنند. هوشــنگ شــهبازی 

اظهار کــرد: هم اکنون 2000 جوان خلبان با ســن 20 
تا 25 سال در کشــور داریم که یا خانه نشــین شده اند یا 
راننده آژانــس. وی تصریح کرد: هر کدام از این خلبانان 
100 میلیــون تومان هزینه کرده اند تا در مدت 5 ســال 
توانســته اند گواهینامه خلبانی بگیرنــد. وی با تاکید بر 
این که این خلبانان سرمایه های ملی هستند، بیان کرد: 
خلبانان هواپیمای مســافری پس از 5 سال آموزش باید 
15 ســال کمک خلبان باشــند و بعد از 20 سال خلبان 

می شوند. این کارشناس حمل ونقل 
هوایی با بیان این که آموزش خلبانی 
هواپیماهای سیویل با نظامی متفاوت 
اســت، اظهار کرد: اختلاف آموزش 
خلبــان هواپیماهای مســافربری تا 
هواپیماهای نظامی زمین تا آسمان 
است. شهبازی در ادامه با بیان این که 
بخش هواپیمایی کشوری متولی ندارد، گفت:  در حال 
حاضر خلبانان جوان کشور که ســرمایه های آینده این 
مملکت هستند به دلیل نبود متولی یا خانه نشین شده اند 
یا در آژانس ها کار می کنند. به گزارش »تابناک« هوشنگ 
شهبازی پیش از این با انتقاد از خانه نشین شدن خود بعد 
از انتقاد از تحریم های ایران در اجلاسی در ژنو گفته بود: 
پس از این اجلاس بود که به من اجازه پرواز ندادند و سه 

ماه است که خانه نشین شده ام. 
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احتمال افزایش وام مسکن 
به 120 میلیون تومان

بــه گفته عضــو هیات مدیــره بانک مســکن وام 
مســکن فعلا تا پایان امســال همــان 80 میلیون 
تومــان باقی می ماند و ممکن اســت برای ســال 

آینده مجددا افزایش ســقف وام را شاهد باشیم.
عضو هیات مدیره بانک مسکن گفت: وام مسکن 
فعلا تا پایان امسال همان 80 میلیون تومان باقی 
می ماند و ممکن اســت برای ســال آینده مجددا 

افزایش سقف وام را شاهد باشیم.
ابوالقاســم رحیمی انارکی در پاســخ به پرسشــی 
در خصــوص اظهــارات اخیــر رئیــس انجمــن 
انبوه سازان استان تهران مبنی بر ارائه درخواست 
افزایش ســقف وام مســکن از 80 میلیون تومان 
بــه 120 میلیــون تومان به بانــک مرکزی گفت: 
بانک مسکن هیچ گونه درخواست افزایش سقف 
تسهیلات خرید یا ساخت مسکن به بانک مرکزی 

نداشته است.
عضو هیــات مدیــره بانک مســکن ادامــه داد: 
وام مســکن فعــلا تــا پایان امســال همــان 80 
میلیون تومان باقی می ماند و ممکن اســت برای 
 ســال آینده مجددا افزایش ســقف وام را شــاهد 

باشیم.
وی در پاســخ به این ســئوال که آیا احتمال حذف 
یا تعدیل برخی شــرایط فعلی دریافت تســهیلات 
خرید یا ســاخت مســکن با اســتفاده از صندوق 
پس انداز مســکن یکم بانک مســکن وجود دارد، 
اظهار کرد: در حال بررسی شــرایطی هستیم که 
بر اســاس آن برخی شــرایط فعلی را به نفع مردم 
تعدیل کنیم که تا یکی دو هفته آینده شرایط جدید 
ابتدا به اطلاع وزیر راه و شهرســازی و رئیس کل 
بانک مرکزی و ســپس در صورت تأیید به اطلاع 

عموم خواهد رسید.
رحیمــی انارکی افــزود: برخــی می گویند ممکن 
اســت دریافت کننــدگان وام جعاله )تســهیلات 
تعمیر مســکن(  به دلیل پایین بــودن میزان مبلغ 
وام )10 میلیــون تومــان( از لیســت ممنوعه ها 
حــذف شــوند و آنها هــم بتواننــد وام 80 میلیون 
تومانــی بگیرند؛  ولــی این حرف صحیح نیســت؛ 
چون کســی کــه وام جعاله دریافت کــرده، قطعا 
در برابر ارائه ســند واحد مســکونی توانســته این 
تســهیلات را بگیرد بنابراین او خانه داشته است؛ 
در حالی کــه وام صندوق پس انداز مســکن یکم 
تنهــا بــه خانه اولی ها داده می شــود و ایــن گونه 

اظهارات صحیح نیست.
وی در پاســخ بــه پرســش دیگــری دربــاره ذکر 
مصادیقــی از شــرایط فعلــی دریافت تســهیلات 
80 میلیون تومانی مســکن که قرار اســت حذف 
یــا تعدیل شــوند بــه پایــگاه خبــری وزارت راه و 
شهرســازی گفت: به عنوان مثال یکی از شرایط 
فعلــی، متأهــل بــودن در هنــگام دریافــت وام 
اســت؛ البتــه الآن مجردهــا می توانند حســاب 
افتتــاح کننــد امــا بایــد در هنــگام دریافت وام 
متأهــل باشــند ولی قصــد داریــم تا این شــرط 
را حــذف کنیــم و اعلام کنیــم کــه مجردها هم 
 می توانند تســهیلات 80 میلیون تومانی مســکن 

دریافت کنند.
عضو هیئت مدیره بانک مســکن تأکید کرد: البته 
فعلا این تغییر و تحولات در دســت بررســی است 
و اجرایی شــدن آنها قطعی نیســت؛ ممکن است 
بانک مرکزی درخواســت بانک مسکن را رد کند 
که در آن صورت شــرایط فعلی دریافت تسهیلات 
80 میلیون تومانی ساخت یا خرید مسکن به قوت 

خود باقی خواهند ماند.

رصدخانه

اطلاعات جدید در مورد مسکن اجتماعی
وزیــر کار بــا اعــلام اینکه 
بحــث و بررســی مســکن 
اجتماعی در دولت به پایان 
رسیده است، گفت: برنامه 
و نــگاه مــا برای اســتفاده 
از توانمندی هــای بخــش 
تعاون در ایــن طرح کاملا 

جدی اســت. علی ربیعــی با تاکید بــر اینکه 
در بحث مســکن اجتماعــی از حضور و توان 
بخش تعاون اســتفاده خواهد شد، گفت: در 
حال حاضر بحث این طرح در دولت به اتمام 
رسیده است. وزیر کار با اشاره به اینکه از طریق 
منابعی که بتوان از محل هدفمندی یارانه ها 

به دست آورد، در این طرح 
سرمایه گذاری خواهد شد، 
اظهارداشت: دولت منتظر 
است تا در این زمینه برنامه 
ریزی دقیــق تری صورت 
گیرد. ربیعی درباره حضور 
قطعــی بخش تعــاون در 
ساخت مســکن اجتماعی خاطرنشان کرد: 
برنامه و نگاه ما برای استفاده از توانمندی های 
بخش تعاون در این طرح کاملا جدی است. 
گفتنی اســت که مســکن اجتماعــی طرح 
جایگزین دولــت روحانی برای مســکن مهر 

دولت احمدی نژاد است.

پیشنهاد انبوه سازان برای لیزینگ مسکن
رئیــس کانــون سراســری 
مســکن  ن  زا ه ســا نبو ا
بــا بیــان اینکه بــرای رونق 
فروش مســکن پیشــنهاد 
لیزینگ مسکن را به دولت 
ارائــه کرده ایم، گفــت: در 
پیشنهادی که به دولت ارائه 

شده خواستار پرداخت تسهیلات به انبوه سازان 
مسکن و سپس اجازه لیزینگ از سوی انبوه سازان 
شده ایم. روزنامه دنیای اقتصاد جمشید برزگر در 
خصوص پیشنهاد لیزینگ مسکن انبوه سازان 
برای رونق فروش مســکن به دولــت گفت: با 
پیگیری لیزینگ مسکن امیدواریم تسهیلاتی 

را که به خانه اولی ها پرداخت 
می شــود بــه انبوه ســازان 
نیــز بدهند تا قابل تقســیط 
به خریــداران باشــد. برزگر 
خاطرنشــان کرد: ما معتقد 
هستیم که تقسیط وام به نام 
خریداران جو روانــی بر بازار 
ایجاد نمی کند و قیمت ها را دستخوش تغییرات 
جهشی نخواهد کرد. پیش تر برزگر اعلام کرده 
بود که در صورت موافقت با پیشــنهاد پرداخت 
120 میلیون تومان وام ساخت برای شهر تهران، 
علاوه بر رونق ساخت و  ساز شاهد متعادل شدن 

قیمت ها نیز خواهیم بود.

پژو 307 درراه بازار ایران
با قطعی شدن توقف تولید 
پــژو 405 در ســال آینده، 
آبی های جاده مخصوص 
تصمیم دارد بــا همکاری 
فرانســوی اش  همتــای 
خودرو پــژو307، که یک 
خودرو خانوادگی کوچک 

اســت را جایگزین این خودرو کنــد. در حالی 
کــه هنــوز خبری رســمی مبنــی بــر نهایی 
شــدن و امضای قرارداد ایران خــودرو و پژو 
منتشر نشــده، خبر می رســد آبی های جاده 
مخصوص در حــال آماده ســازی خط تولید 
پژو 307 هســتند. کار قرارداد ایــران خودرو 

و پــژو تمــام شــده و ظاهرا 
اولیــن محصولی کــه قرار 
اســت پــس از تحریم ها در 
»جاده مخصوص« به تولید 
برسد، پژو 307 است. تولید 
این خودرو از ســال 2001 
شــروع شــده و توانسته در 
سال 2002 جایزه خودروی سال اروپا اروپا را 
به دست بیاورد. پژویی ها البته بعدها در سال 
2007، مــدل جدید این محصول را به نام پژو 
308، رونمایی کردند، هرچند تولید 307 را در 
کشورهایی مانند چین همچنان تا سال 2014 

ادامه دادند.
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